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INFORMACE ÚŘADU 
Úřední dny obecního úřadu (aktuální úpravu návštěvních hodin najdete na str. 6) 

Pondělí a středa  8:00 – 11:00       13:00 – 17:30 

Obecní úřad Nová Ves: tel.: 315 765 056, email: info@nova-ves.cz 

Hlášení závad: tel.: 315 765 056,  e-mail: poruchy@nova-ves.cz 

Obecní stráž (24 hodin denně): tel.: 800 456 789 (firma Securitor) 

Městská policie Veltrusy: tel.: 777 919 156, tel.: 777 919 157 

Servis tlak. přípojek: prac. dny - tel. 416 857 071 (hlas. zázn.),  víkendy - tel. 

724 719 298, 776 001 806 

Připomínky, nápady pro zlepšení fungování obce: info@nova-ves.cz 

Zasílání příspěvků do zpravodaje: zpravodaj@nova-ves.cz 

Facebook: www.facebook.com/NovaVesuMelnika 

Internet: www.nova-ves.cz 

          

NOVOVESKÝ ZPRAVODAJ        

Periodický tisk územního samosprávního celku. 
 

Vydává:  Obecní úřad Nová Ves, Nová Ves 154, 277 52,  IČ: 00237132, pro své 

části: Nová Ves, Staré Ouholice, Nové Ouholice, Vepřek a Miřejovice.  

Vychází 12 × ročně. 

Je registrován Ministerstvem kultury ČR pod číslem E 10295. 

Číslo 12/2020 vydáno 17. 12. 2020 v Nové Vsi v nákladu 550 ks. 

 

Redakce: Ing. B. Tobiášková, Ing. Pavel Srnec, Dana Burianová 

Za správnost a věcnost údajů uvedených v příspěvcích odpovídají jejich autoři.  

Názory obsažené v příspěvcích nemusí vyjadřovat stanovisko redakce nebo zastupitelstva 

obce. 

 

Uzávěrka dalšího vydání Novoveského zpravodaje je 15. ledna 2020. 

mailto:info@nova-ves.cz
mailto:poruchy@nova-ves.cz
mailto:info@nova-ves.cz
mailto:zpravodaj@nova-ves.cz
http://www.facebook.com/NovaVesuMelnika
http://www.nova-ves.cz/
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Vážení spoluobčané, 
dovolte mi krátce se ohlédnout za končícím rokem. Historie si ho bude 

pamatovat jako covidový. Nebyl to lehký rok pro nikoho. Setkali jsme se s něčím, 

co neznáme a na co jsme nebyli připraveni. Byl to nápor na zdravotníky, 

hygieniky, sociální pracovníky a krizové složky státu. Mnoho živnostníků 

nemohlo pracovat, provozy, restaurace, hotely, firmy, školy a školky byly 

zavřené, mnoho zaměstnanců přišlo o práci nebo měli nižší příjmy. Nikdo 

nevěděl, zda nemoc dostane a jak na ní bude jeho organismus reagovat.  

Byl to nápor i na obecní úřad. Neměli jsme na jaře informace ani pokyny,            

co dělat. O rouškách se mluvilo, ale nebyly. Proto obec zorganizovala šití roušek 

dobrovolníky a jejich distribuci. Sehnali jsme a distribuovali dezinfekci. Při první 

vlně jsem se snažil informovat smskami o vládních opatřeních, ačkoliv se často 

měnila. Přiznám se, že nyní, při druhé vlně, jsem na to už rezignoval, protože se 

v tom už pořádně nestíhám vyznat ani já. Konkrétní opatření lze ale už dnes 

zjistit v pohodě z médií. 

Na podzim jsme museli kvůli výskytu nemoci na dva týdny i úplně uzavřít. Nyní 

je ze stejného  důvodu uzavřená i mateřská školka.  

Po dohodě zastupitelů se zrušila i některá plánovaná zasedání zastupitelstva. 

Přesto všechno se v obci dále pracovalo. Na jaře jsme dokončili a uvedli              

do provozu kanalizaci v Nové Vsi a Nových Ouholicích, včetně podpisu stovek 

smluv s občany a připojení domů.  Postavila se ulice Osa 4 v Nových Ouholicích. 

Postavil se další kanalizační řád v Miřejovicích. Podařilo se získat dotaci                

na chodníky v Nové Vsi a Nových Ouholicích, připravují se projekty na dva úseky 

rekonstrukce veřejného osvětlení v Nové Vsi, kde bude ČEZ dávat kabely             

do země a likvidovat sloupy. Pracovalo se na novém územním plánu.  

Bohužel, kvůli covidu jsme museli zrušit tradiční společenské akce. Akce 

omezovaly i spolky. To mě velmi mrzí. Setkávání se je velmi dobré                      

pro pospolitost a je to i důležité pro neformální setkání vedení obce s občany. 

I v této zvláštní a nelehké době věřím, že najdeme všichni cestu, jak se sejít 

alespoň v užším kruhu s příbuznými, sousedy a přáteli.  

Všem bych chtěl popřát veselé a klidné Vánoce, šťastný a úspěšný rok 2021          

a zejména pevné zdraví. Přeji všem, aby nejrůznější potíže, které covid 

mnohým přinesl, byly co nejmenší, aby brzy skončily a aby se život co nejdříve 

vrátil do normálu.  

Martin Exner, starosta obce Nová Ves (10. 12. 2020) 
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NA ADVENTNÍM VĚNCI HOŘELY 
ČTYŘI SVÍCE… 

V místnosti bylo naprosté ticho. Takové ticho, že bylo slyšet, co si ty čtyři svíce 

vyprávěly. 

První vzdychla a řekla: „Já se jmenuji POKOJ. Moje světlo svítí, ale lidé nemají pokoj     

a bojují mezi sebou. Nechtějí mír.“ Její světlo se zmenšovalo, až zhaslo. 

Druhá svíce zablikala a řekla: „Já se jmenuji VÍRA. Ale jsem přebytečná. Lidé nechtějí   

o Bohu nic vědět. Nemá smysl, abych dál svítila.“ Místností se přehnal průvan a druhá 

svíce zhasla. 

Potichu a smutně se přihlásila o slovo třetí svíce. „Já se jmenuji LÁSKA. Už nemám sílu 

dál hořet. Lidé mě dávají stranou. Vidí jen sami sebe a ne druhé, které by měli 

milovat.“ A svíce zablikala naposled. 

V tom přišlo do místnosti dítě. Pohlédlo na svíce a řeklo: „Ale, ale, proč nesvítíte?“,      

a bylo mu skoro do pláče. Tu promluvila čtvrtá svíce: „Neboj se! Pokud hořím já, 

můžeme zapálit i ostatní svíce. Já se jmenuji NADĚJE.“ A dítě zapálilo pomocí této 

svíce znovu ostatní. Plamen NADĚJE by neměl nikdy ve Tvém životě zhasnout. 

A každý z nás by měl plameny MÍRU, VÍRY, LÁSKY a NADĚJE neustále udržovat. 
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Vážení čtenáři, spoluobčané, 
sousedé, 

držíte v rukou letošní poslední zpravodaj a já doufám, že Vás jeho čtení zaujme   

a zpříjemní Vám svátky, které jsou před námi. 

Přeji Vám, jménem celé redakce, ať jsou to svátky klidu a pohody, ať zakončí 

rok, který byl pro nás všechny v mnohém obtížný. A ať je pro nás ten 

nadcházející rok klidnější, předvídatelnější… 

Budu se těšit, že se potkáme na Štědrý den u kostela (pozvánku najdete uvnitř 

tohoto vydání) nebo pak v novém roce při některé z akcí, které jsou zatím 

optimisticky naplánované. Kalendář na první čtvrtletí najdete jako vždy               

na poslední straně zpravodaje. 

A co nám v obci přinesl minulý měsíc? Po pauze se sešlo zastupitelstvo, 

obsáhlejší zápis a další články k němu najdete na následujících stránkách. 

Dozvíte se, jak pokračují plánované stavby a opravy v obci, jaká je nová výše 

poplatků za odpady (dobrou zprávou je, že ušetříme!), jak obec hospodařila,    

jak postupuje proces přípravy nového územního plánu a také co je nového        

ve školce. Uvnitř zpravodaje je již tradičně vložený kalendář se svozem odpadu         

pro rok 2021 – ke stažení bude též na webu obce. 

Maraton klubu se podařila krásná akce, a to na poslední chvíli zorganizovaný 

Mikulášský průvod, který zvládl projít a potěšit všechny části naší obce. Všude 

jsou rozsvícené „obecní“ vánoční stromečky. Na Nový rok se právě s Maraton 

klubem můžete proběhnout/projít/projet v rámci tradičního Novoročního běhu, 

který vede právě kolem všech 5 stromků. Hned první lednovou neděli 

naplánovali výlet turisté s Kudykamem, v přípravách je Masopust atd. Tak snad 

nám situace dovolí a dopřeje… 

Zima se blíží, nahlédneme tedy tentokrát pod ruce záchranářům Horské služby.                 

Ve zpravodaji nechybí tradiční vánoční a novoroční přání našich spolků a klubů, 

pohled do historie, povídání o zvycích a svátcích a mnohem více.  

Užijte si poslední dny letošního roku v poklidu, v kruhu svých nejbližších               

a v lednu na shledanou. 

Bohdana Tobiášková, redakce  
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ZASTUPITELSTVO OBCE 
Ve středu 2. 12. 2020 se sešlo zastupitelstvo na zasedání v počtu 9 členů. Přítomni 

byli M. Exner, E. Vosmíková, Ing. R. Hakrová, L. Jansa, J. Malenovská, P. Verner,         

M. Pánková (nezúčastnila se celého jednání), další dva zastupitelé se zúčastnili 

distančně přes videohovor: Ing. B. Tobiášková a P. Štorek. 

Zastupitelstvo na svém zasedání mimo jiné: 

 Schválilo zprávu o hospodaření obce v měsících srpnu, září a říjnu 2020. 

 Schválilo rozpočtové opatření č. 8/2020. 

 Schválilo zprávu finančního výboru. 

 Zvolilo paní D. Burianovou jako novou členku informačního výboru. 

 Schválilo cenu stočného na rok 2021 ve výši 59,82 Kč včetně DPH. 

 Schválilo obecně závaznou vyhlášku obce Nová Ves o místním poplatku              

za provoz systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání                  

a odstraňování komunálních odpadů - poplatek za odpad se snížil na 675,- Kč     

na osobu. 

 Projednalo a schválilo rozpočet obce Nová Ves na rok 2021. 

 Projednalo a schválilo Střednědobý výhled rozpočtu Obce Nová Ves na roky 

2022 -2026. 

 Projednalo a schválilo rozpočet Mateřské školy Nová Ves. 

 Projednalo a schválilo Střednědobý výhled Mateřské školy Nová Ves na roky 

2022 – 2023. 

 Pověřilo starostu provedením rozpočt. opatření č. 9/2020 k 31. 12. 2020. 

 Schválilo rozpočtové opatření č. 1/2020 Střednědobého výhledu rozpočtu Obce 

Nová Ves 2018 -2022. 

 Schválilo odpuštění nájemného za obecní prostory k podnikání (restaurace 

Bistro Nová Ves a U hasiče Staré Ouholice) po dobu nouzového stavu do 12. 12. 

2020. 

 Projednalo „Petici proti plánovanému územnímu plánu Nové Vsi                            

u Nelahozevsi“, podanou panem Milanem Kratochvílem a přijalo následující 

usnesení: 

Zastupitelstvo obce: 

- projednalo petici podanou p. Milanem Kratochvílem, Nová Ves 201, 277 52 

Nová Ves, nazvanou „Petice proti plánovanému územnímu plánu Nové Vsi       

u Nelahozevsi, jakož i proti způsobu projednávání tohoto plánu“, datovanou 

dnem 23. 9. 2020 (petice obsahuje nesouhlas s navrhovaným územním 

plánem obce a výzvu zastupitelům obce, aby „navrhovaný územní plán 

neschválili“, je podpořena celkem 101 podpisy), 
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- konstatuje, že tvrzení uváděná v petici jsou naprosto obecná a neurčitá, není 

k nim doložen jediný konkrétní příklad, který by tato „tvrzení“ nebo alespoň 

některé z nich dokládal; text petice je sestaven z nekonkrétních a neurčitých 

obvinění, která nejsou ničím podložena, a jsou tak účelově mířenými 

neopodstatněnými útoky na obec a orgány obce, 

- ani jedno z „tvrzení“ uváděných v petici není pravdivé, 

- obec Nová Ves při pořizování nového územního plánu obce postupuje             

v souladu s platnými právními předpisy, se stanovisky a vyjádřeními 

dotčených orgánů veřejné správy a v souladu s veřejným zájmem a se zájmy 

obce, 

- petice je naprosto nedůvodná, sestavená účelově bez jakéhokoliv reálného 

základu a jakýchkoliv podkladů tak, aby navodila dojem, že pořizování 

nového územního plánu obce Nová Ves probíhá nezákonně, netransparentně 

a s cílem poškodit občany a vlastníky nemovitostí na území obce, ačkoliv 

neexistují žádné indicie, natož důkazy, které by tento dojem podporovaly nebo 

dokonce dokládaly,  

- ukládá starostovi obce, aby s tímto usnesením písemně seznámil podatele 

petice. 

 Projednalo dopis a email pana Milana Kratochvíla předsedovi STAN se stížností 

na přípravu územního plánu a konstatuje, že s tvrzeními v nich uvedenými        

se neztotožňuje. 

 Projednalo dopis zastupitelům od pana Milana Kratochvíla a konstatuje,             

že s tvrzeními v něm uvedenými se neztotožňuje. 

 Projednalo e-mail a dopis zastupitelům od pana Ing. arch. Ivana Vavříka ohledně 

územního plánu a konstatuje, že s tvrzeními v něm uvedenými se neztotožňuje. 

 Projednalo způsob využití pozemků p. č. 1618 a p. č. 1426 v  k. ú. Nová Ves         

u Nelahozevsi a přijalo následující usnesení: 

Zastupitelstvo obce: 

a) projednalo způsob Využití pozemků p. č. 1618 (ostatní plocha, zeleň) o výměře 

1 725 m
2
 v k. ú. Nová Ves u Nelahozevsi, obec Nová Ves, okres Mělník,                

a pozemku p. č. 1426 (trvalý travní porost) o výměře 7 648 m
2
 v k. ú. Nová Ves     

u Nelahozevsi, obec Nová Ves, okres Mělník, jejichž vlastníkem je pan Milan 

Kratochvíl,  

b) konstatuje, že podle názoru zastupitelstva obce pan Kratochvíl výše uvedeným 

jednáním porušuje: 

- Zákon 183/2006 Sb. o územním plánování a stavebním řádu (stavební zákon) 

- Vyhlášku MŽP č. 189/2013 Sb., o ochraně dřevin a povolování jejich kácení 

- Zákon č. 13/1997 Sb., o pozemních komunikacích 

- Zákon 334/1992 Sb. o ochraně zemědělského půdního fondu 
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- Územní plán obce Nová Ves 

- Zásady územního rozvoje Středočeského kraje 

- Vlastnická práva obcí Nová Ves a Ledčice, 

c) žádá pana Kratochvíla, aby neprodleně odstranil panely z pozemků obcí Nová 

Ves a Ledčice a nadále postupoval výhradně v mezích zákonů a dobrých 

sousedských vztahů, 

d) žádá pana Kratochvíla, aby výše uvedené pozemky neprodleně uvedl             

do původního stavu v souladu s územním plánem, 

e) ukládá starostovi obce, aby podnikl potřebné kroky k nápravě nezákonného 

stavu, 

f) ukládá starostovi obce, aby s tímto usnesením písemně seznámil vlastníka     

pozemků. 

V diskuzi zaznělo: 

 Starosta podal informace o stavu plánované výstavby chodníků a rekonstrukce 

silnice II/608 (detailně dále ve zpravodaji), 

 oznámil, že se stal díky volbám řadovým neuvolněným zastupitelem 

Středočeského kraje a členem výboru pro dopravu Středočeského kraje,  

 oznámil plánovaný termín dalšího jednání zastupitelstva obce - 11. 1. 2021, 

pokud to dovolí situace.   

 
Foto: P. Marek 

Zapsala Hana Novotná/ Kompletní zápis naleznete na webových stránkách Nové Vsi 

www.nova-ves.cz v záložce Dokumenty obce/zápisy ze zasedání zastupitelstva (v levém 

sloupci). 

Příští zasedání zastupitelstva se bude konat v pondělí               

11. ledna 2021 od 17 hodin v sále OÚ Nová Ves.                            
(Zasedání proběhne s ohledem na aktuální vládní opatření.) 

 

http://www.nova-ves.cz/
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HOSPODAŘENÍ OBCE NOVÁ 
VES V SRPNU 2020 

 

  1. 8. 2020 31. 8. 2020 

BÚ Česká spořitelna I 4 558 264,38 Kč 4 548 183,30 Kč 

BÚ Česká spořitelna II 644 071,00 Kč 878 131,00 Kč 

BÚ ČNB                                              5 401 894,33 Kč 6 829 029,73 Kč 

Pokladna 19 372,00 Kč 37 761,00 Kč 

Celkový stav fin. prostředků obce  10 623 601,71 Kč 12 293 105,03 Kč 

      

Pokladna výdaje nad 30 000 Kč 

Mzdy 70 181,00 Kč 19. 8. 2020 

   
BÚ výdaje nad 30 000 Kč 

Mateřská škola NV – příspěvek na provoz 40 100,00 Kč 3. 8. 2020 

Zdravotní pojištění 30 368,00 Kč 7. 8. 2020 

Sociální pojištění 74 366,00 Kč 7. 8. 2020 

Zálohová daň 36 946,00 Kč 7. 8. 2020 

Odměna (zákonná měsíční) 44 812,00 Kč 7. 8. 2020 

Plat 31 043,00 Kč 7. 8. 2020 

Mimořádná splátka úvěru 300 000,00 Kč 11. 8. 2020 

Svoz tříděného odpadu 6/2020 84 220,01 Kč 12. 8. 2020 

Svoz komunálního odpadu 6/2020 37 000,99 Kč 12. 8. 2020 

Provoz  ČOV SO 34 454,00 Kč 13. 8. 2020 

Splátka jistiny úvěru - kanalizace 104 166,00 Kč 20. 8. 2020 

Dotace na opravu zvonů – zvonice Vepřek 30 000,00 Kč 20. 8. 2020 

Úroky z úvěru 50 517,50 Kč 31. 8. 2020 

   Úvěr na projekt Odkanalizování obce Nová Ves 

Sjednaná výše úvěru 25 000 000,00 Kč 

Zbývající jistina ke splacení 24 283 336,00 Kč 
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HOSPODAŘENÍ OBCE NOVÁ 
VES V ZÁŘÍ 2020 

 

  1. 9. 2020 30. 9. 2020 

BÚ Česká spořitelna I 4 548 183,30 Kč 4 855 856,86 Kč 

BÚ Česká spořitelna II 878 131,00 Kč 911 345,00 Kč 

BÚ ČNB                                              6 829 029,73 Kč 6 942 426,13 Kč 

Pokladna 37 761,00 Kč 51 303,00 Kč 

Celkový stav fin. prostředků obce  12 293 105,03 Kč 12 760 930,99 Kč 

      

Pokladna výdaje nad 30 000 Kč 

Mzdy  61 427,00 Kč 19. 9. 2020 

   
BÚ výdaje nad 30 000 Kč 

Pojištění hospodářských rizik 35 664,00 Kč 3. 9. 2020 

Mateřská škola NV – příspěvek na provoz 40 100,00 Kč 3. 9. 2020 

Sociální pojištění 86 529,00 Kč 4. 9. 2020 

Zálohová daň 46 801,00 Kč 4. 9. 2020 

Dotace TJ Sokol Nová Ves 65 000,00 Kč 7. 9. 2020 

Odměna (zákonná měsíční) 86 304,00 Kč 8. 9. 2020 

Plat 30 858,00 Kč 7. 9. 2020 

Kanalizační přípojka Miřejovice 44 600,00 Kč 10. 9. 2020 

Svoz tříděného odpadu 8/2020 84 220,01 Kč 15. 9. 2020 

Svoz komunálního odpadu 8/2020 37 000,99 Kč 15. 9. 2020 

Splátka jistiny úvěru - kanalizace 104 166,00 Kč 20. 9. 2020 

Provoz ČOV SO 34 638,00 Kč 21. 9. 2020 

Úroky z úvěru 48 490,28 Kč 30. 9. 2020 

  
  

Úvěr na projekt Odkanalizování obce Nová Ves 

Sjednaná výše úvěru 25 000 000,00 Kč 

Zbývající jistina ke splacení 24 179 170,00 Kč 
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HOSPODAŘENÍ OBCE NOVÁ 
VES V ŘÍJNU 2020 

 

   1. 10. 2020 31. 10. 2020 

BÚ Česká spořitelna I 4 855 856,86 Kč 2 133 955,78 Kč 

BÚ Česká spořitelna II 911 345,00 Kč 310105 

BÚ ČNB                                              6 942 426,13 Kč 10 062 821,73 Kč 

Pokladna 51 303,00 Kč 17 932,00 Kč 

Celkový stav fin. prostředků obce  12 760 930,99 Kč 12 524 814,51 Kč 

      

Pokladna výdaje nad 30 000 Kč 

Mzdy 63 398,00 Kč 19. 10. 2020 

   
BÚ výdaje nad 30 000 Kč 

Mateřská škola NV – příspěvek na provoz 40 100,00 Kč 6. 10. 2020 

Sociální pojištění 67 964,00 Kč 7. 10. 2020 

Zálohová daň 34 891,00 Kč 7. 10. 2020 

Odměna (zákonná měsíční) 44 812,00 Kč 8. 10. 2020 

Převod prostředků do ČNB 3 100 000,00 Kč 9. 10. 2020 

Splátka jistiny úvěru - kanalizace 104 166,00 Kč 20. 10. 2020 

Odvod DPH správci daně 442 585,00 Kč 26. 10. 2020 

Svoz velkoobjemového a nebezpečného odpadu 56 348,39 Kč 29. 10. 2020 

Svoz komunálního odpadu 9/2020 37 000,99 Kč 29. 10. 2020 

Svoz tříděného odpadu 9/2020 87 730,86 Kč 30. 10. 2020 

Úroky z úvěru 49 886,95 Kč 31. 10. 2020 

  
  

Úvěr na projekt Odkanalizování obce Nová Ves 

Sjednaná výše úvěru 25 000 000,00 Kč 

Zbývající jistina ke splacení 24 075 004,00 Kč 

 

Připravila: Ing. R. Hakrová, místostarostka 
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INFORMACE O PLATBĚ POPLATKŮ 
V ROCE 2021 

Poplatky za svoz komunálního odpadu a poplatky za psy se budou v roce 2021 

hradit v následující výši a termínu: 

 

 

Platby lze provést na pokladně Obecního úřadu Nová Ves v úřední dny (pondělí, 

středa od 8-11, 13-17:30, příp. DLE AKTUÁLNÍ VYHLÁŠENÉ SITUACE) nebo 

zasláním na bankovní účet vedený u České spořitelny č. ú.: 0460043319/0800, 

var. symbol č. p. vašeho domu s číselným označením části obce. Do poznámky 

uveďte osoby, za které hradíte. Při platbě na účet a po připsání platby Vám 

budou známky na popelnice vhozeny do poštovní schránky do jednoho týdne.   

Příklad: Trvalý pobyt na adrese Nová Ves 154, jako variabilní symbol uvedu: 

1541.  

Označení částí obce: Nová Ves č. 1, Nové Ouholice č. 2, Staré Ouholice č. 3, 

Vepřek č. 4, Miřejovice č. 5. 

Případné dotazy týkající se plateb za poplatky vám rádi zodpovíme 

prostřednictvím emailu: Hana.novotna@nova-ves.cz, nebo tel.č. 315 765 056, 

777 012 031. 
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OBECNÍ ÚŘAD NOVÁ VES 
Na obecním úřadě i nadále platí následující návštěvní úřední hodiny:           

pondělí od 7 do 12 hodin a středa od 12:30 do 17:30 hodin. Úřad, prosím, 

navštěvujte jen v nutném případě a dodržujte hygienická opatření. V ostatní 

časy komunikujte telefonicky nebo elektronicky. Děkujeme za pochopení.  

Obecní úřad bude přes vánoční svátky od 21. 12. do 31. 12. 2020 uzavřen 

z důvodu dovolených. Pro občany se opět otevře 4. ledna 2021. 

B. Tobiášková, informační výbor 

STAROSTA OBCE INFORMUJE 
Stavba chodníků a oprava silnice II/608 – probíhá výběrové řízení                      

na zhotovitele 

Termín podání nabídek byl prodloužen do 23. 12. 2020. Protože jde o složitý 

projekt a bude mít mnoho souvislostí s objížďkami, s přístupem k domům            

a firmám, stavební firmy mají množství dotazů a projektanti a zadavatelé, obec   

a kraj, je s nimi vyjasňují. Je proto možné, že termín podání nabídek bude ještě 

znovu o nějaké týdny prodloužen. Rádi bychom do konce ledna vybrali 

zhotovitele.   

Každopádně je ale shoda kraje i obce, že po výběru zhotovitele začnou přípravné 

práce, schvalování dopravně-inženýrských opatření a objížděk, a že na jaře 

začne stavba první etapou v Nové Vsi. 

Oprava silnice II/608 v úseku Praha – hranice Středočeského kraje 

Silnice II/608 ve většině středočeského úseku je v havarijním stavu. V roce 2017 

byl zrušen připravovaný projekt z důvodu špatného zadání. Neuvěřitelné tři roky 

trvalo Středočeskému kraji vybrat nového projektanta. Nedávno byla vybrána 

firma SUDOP, která připraví rozdělení 27 km silnice na úseky, které se budou 

postupně opravovat. Na tyto úseky připraví dokumentaci pro stavební povolení 

a po získání stavebního povolení prováděcí dokumentaci.  

Dne 9. 12. 2020 proběhla schůzka starostů Nové Vsi, Ledčic, Nelahozevsi              

a Veltrus se zástupci SUDOP a KSÚS. Starostové sdělili projektantům požadavky 

na řešení problémů na základě místních zkušeností.  

Podle plánu má být dokumentace pro stavební povolení hotová do konce března 

2021. Bude následovat stavební řízení a hlavně majetkoprávní vypořádání 

dotčených pozemků. První úseky by se měly začít opravovat v roce 2022.  
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Čekáme na to dlouho, ale zdá se, že se konečně věci začaly hýbat. Nestačí 

opravit 2 km v Nové Vsi a v Nových Ouholicích, protože jistě chceme všichni 

jezdit po slušné a bezpečné hlavní silnici i za humny. Budu proto tento projekt 

sledovat i jako krajský zastupitel a člen výboru pro dopravu a věřím,                     

že se ho podaří tentokrát dotáhnout k realizaci. 

Snížení poplatku za odpady – výsledek dobrého třídění 

Dobrá zpráva pro občany – poplatek „za popelnice“ se snižuje na rok 2021         

na 675,- Kč na občana. Stejně se bude 675,- Kč platit i za nemovitost, kde není 

nikdo trvale hlášen.  

Poplatky můžete platit od začátku ledna a POZOR - je třeba je podle vyhlášky 

zaplatit do konce února. Můžete platit poplatek bankovním převodem nebo 

osobně do pokladny obecního úřadu, detaily jsou uvedeny v jiném článku 

v tomto zpravodaji.  

Snížení poplatku jste si „vytřídili“ – zasloužili tím, že díky třídění pokleslo 

množství směsného odpadu a podstatně se zvýšilo množství tříděného odpadu. 

Poplatek se počítá z nákladů posledního ukončeného období, tedy pro rok 2021 

se počítá z roku 2019, kdy jsme systém barevných popelnic do všech domů 

zavedli.  

Za rok 2019 jsme v Nové Vsi podle údajů společnosti EKO-KOM vytřídili celkem 

81,295 tun tříděných odpadů. Za to jsme dostali od společnosti EKO-KOM 

odměnu 196 273,60 Kč. Díky rozvoji a provozu systému tříděného sběru              

a recyklace využitelných složek komunálního odpadu, včetně obalových, občané 

Nové Vsi přispěli ke zlepšení životního prostředí a snížení uhlíkové stopy. 

Úspora, kterou Nová Ves dosáhla tím, že se materiál recykloval a nemusí             

se znovu vyrábět, představuje 68,167 tun emisí CO2, ekv. a úsporu energie 

1 871 243 MJ.  

Na začátku příštího roku až budeme mít data o množství vytříděného odpadu za 

rok 2020, tak je rád zveřejním ve zpravodaji. Doufám, že budou ještě trochu 

lepší než v roce 2019. 

Jsem velmi rád, že kromě mluvení o třídění a ekologii ucítí občané Nové Vsi 

efekt i ve svých peněženkách. Kdo ještě netřídí a nemá barevné popelnice, stále 

se může přidat. Stačí si popelnice zajistit a nahlásit svozové místo na obecním 

úřadě. Stále máme zdarma k dispozici modré popelnice na papír. Ostatní 

popelnice je možno si koupit na obecním úřadě nebo v obchodní síti.  

Děkuji, že třídíte. Má to smysl. 
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Radar Nové Ouholice 

Za listopad bylo stacionárním radarem změřeno a pokutou řešeno 223 příliš 

rychle jedoucích řidičů. Prosím, dodržujte v obci rychlost a jezděte ohleduplně. 

Termíny zasedání zastupitelstva 

Každoročně jsem v prosincovém zpravodaji uváděl plánované termíny zasedání 

zastupitelstva na celý příští rok v měsíčním cyklu – tj. zpravidla druhé pondělí            

v měsíci. Kvůli covidu jsme po dohodě ale plánovaná podzimní zastupitelstva 

rušili. Dokud nebude situace zpět v normálu, myslím, že nemá smysl vyhlašovat 

termíny a pak je rušit. Také měsíční konání zastupitelstva není úplně vždy nutné, 

když je riziko nákazy zastupitelů i občanů a přitom nejsou důležité body               

k projednání. Podle zákona je povinnost konat zasedání zastupitelstva 

nejpozději do tří měsíců od předchozího, ale nepočítá se do té lhůty nouzový 

stav. Budu proto vyhlašovat zasedání zastupitelstva podle potřeby a situace        

a po odeznění covidu se vrátíme k obvyklému měsíčnímu cyklu. 

Příští zasedání zastupitelstva plánuji na 11. ledna 2021. 

Kanalizace Nová Ves a Nové Ouholice 

Kromě etapy 4B – sever Nové Vsi, která se bude realizovat příští rok společně       

se stavbou silnice, nám ještě stále zbývá papírová práce – podepsat s vlastníky 

již zprovozněných přípojek v Nové Vsi a v Nových Ouholicích smlouvy                   

o služebnosti a vybrat poplatek za geometrický plán a administrativní náklady 

2.452,- Kč. Bohužel je letos vše kvůli covidu pomalejší. Nemocní, karantény, 

práce z domova… Návrhy geometrických plánů Nových Ouholic byly dlouho       

na katastru nemovitostí ke schválení. Pak z důvodu nějakých pochybení byly 

geodetům vráceny k opravě a nyní jsou na katastru znovu. Novou Ves geodeti 

stále ještě zpracovávají. Proto budeme řešit tyto věci až v příštím roce. Snažíme 

se to urgovat a urychlovat, ale není to moc úspěšné. 

Územní plán – nové veřejné projednání 

Letos lednu proběhlo veřejné projednání územního plánu, ze kterého vzešlo 

celkem 84 připomínek vlastníků pozemků. Třičtvrtě roku trvalo projednání           

a vypořádání námitek mezi zpracovatelem - architektem, zadavatelem – obcí,  

pořizovatelem – MěÚ Kralupy nad Vltavou a dotčenými orgány.  

Městský úřad Kralupy nad Vltavou jako pořizovatel územního plánu obce Nová 

Ves rozhodl, že vzhledem k některým změnám je třeba nové veřejné projednání 

a oznámil, že veřejné projednání s odborným výkladem se uskuteční v pondělí   

4. 1. 2021 v 15:00 hod. a to formou on-line videokonference. Toto oznámení visí 
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na úředních deskách města Kralupy nad Vltavou a obce Nová Ves. Nové 

námitky, připomínky a stanoviska se uplatní pouze k částem řešení, která byla 

od posledního projednání změněna. 

Videokonference bude dostupná na adrese: 

https://meet.jit.si/OpakovaneVerejneProjednaniUPNovaVes. Upravený návrh 

územního plánu včetně vyhodnocení splnění zadání a vypořádání námitek je 

možné si stáhnout na: https://www.mestokralupy.cz/mestsky-urad/uzemni-

plany-obci-v-orp-kralupy-nad-vltavou/projednavani/nova-ves-uzemni-plan/ . 

Petice proti plánovanému územnímu plánu Nové Vsi u Nelahozevsi, jakož           

i proti způsobu projednávání tohoto plánu 

Na obecní úřad byla podána panem Milanem Kratochvílem „Petice proti 

plánovanému územnímu plánu Nové Vsi u Nelahozevsi, jakož proti způsobu 

projednávání tohoto plánu“.  

Petice obsahuje nesouhlas s navrhovaným územním plánem obce a výzvu 

zastupitelům obce, aby „navrhovaný územní plán neschválili“, a to z důvodů: 

a) nerespektování obyvatel, vlastníků nemovitostí a životního prostředí, 

b) krajně arogantního a netransparentního způsobu projednávání, 

c) znehodnocení stavebních pozemků jejich změnou na nestavební,  

d) nerespektování námitek občanů,  

e) ignorování přírodních zákonitostí, 

f) znemožnění jakéhokoliv budoucího rozvoje obce (i zcela nepatrného) 

navrhovaným řešením. 

Petice je ovšem naprosto nedůvodná, sestavená účelově bez jakéhokoliv 

reálného základu a jakýchkoliv podkladů tak, aby navodila dojem, že pořizování 

nového územního plánu obce Nová Ves probíhá nezákonně, netransparentně      

a s cílem poškodit občany a vlastníky nemovitostí na území obce, ačkoliv 

neexistují žádné indicie, natož důkazy, které by tento dojem podporovaly nebo 

dokonce dokládaly. Cílem petice je tlak na prosazení podnikatelských zájmů 

podatele petice a některých dalších subjektů, které ovšem nejsou v souladu       

se stávajícím platným územním plánem ani s připravovaným ÚP a nejsou 

v zájmu obce.  

Obec při pořizování nového územního plánu obce postupuje v souladu                 

s platnými právními předpisy, k tomu má také odborného zpracovatele návrhu 

územního plánu (DGGG - Ing. arch. Pavla Grasseho) a odborného pořizovatele 

(Městský úřad Kralupy nad Vltavou), který je jak z hlediska personálního,          

https://meet.jit.si/OpakovaneVerejneProjednaniUPNovaVes
https://www.mestokralupy.cz/mestsky-urad/uzemni-plany-obci-v-orp-kralupy-nad-vltavou/projednavani/nova-ves-uzemni-plan/
https://www.mestokralupy.cz/mestsky-urad/uzemni-plany-obci-v-orp-kralupy-nad-vltavou/projednavani/nova-ves-uzemni-plan/
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tak právně-technického dostatečně kompetentním k tomu, aby proces 

pořizování územního plánu byl veden zákonným způsobem, v souladu                 

se stanovisky a vyjádřeními dotčených orgánů veřejné správy a v neposlední 

řadě v souladu s veřejným zájmem a se zájmy obce.  

V této souvislosti je třeba si uvědomit, že zájmy obce (v případě obce Nová Ves 

jako společenství přes tisícovky občanů) se nemusí krýt se zájmy jednotlivce 

nebo několika jednotlivců nebo firem – vlastníků pozemků, kteří často v obci    

ani nebydlí nebo tu nemají sídlo. Pokud se takovýto jednotlivec nebo firma cítí 

být „neuspokojeni“ ve svých představách, mají možnost pokusit se je v mezích    

a v rámci zákona prosadit, vždy by však měli volit takovou formu a způsob, který 

bude korektní a adekvátní situaci. Nekonkrétní a ničím nepodložené „házení 

špíny“ na orgány obce a (nepřímo zejména) na vedení obce tomu však 

neodpovídá. 

Tuto petici jsme podrobně projednali na zastupitelstvu obce a prezentoval jsem 

tam svoje velmi rozsáhlé a podrobné vyjádření k petici a k procesu pořízení 

územního plánu obce. Ve zprávě ze zasedání zastupitelstva obce na jiném místě 

tohoto zpravodaje je citováno přijaté usnesení. Ve zpravodaji není prostor         

na celé vyjádření. Pokud chcete vědět více, detailní vyjádření včetně příloh              

je možné si stáhnout jako součást zápisu ze zasedání zastupitelstva ze dne          

2. 12. 2020 na webových stránkách obce https://www.nova-ves.cz/zapisy-ze-

zasedani-zastupitelstva/. Ostatně celý tento zápis z téměř pětihodinového 

zasedání stojí za přečtení. 

Rád bych uvedl, že už pět signatářů se mi za podepsání petice omluvilo a děkuji 

jim za to. Z rozhovorů s nimi vyplynulo, že petici podrobně nečetli, ale dostali 

neúplné, manipulativní nebo zcela nepravdivé informace, byli oklamáni               

a na základě toho petici podepsali. Je mi záhadou, proč se nikdo nepřišel zeptat 

mě, proč to nikdo nechtěl předem projednat na zasedání zastupitelstva. Jak už 

jsem několikrát psal ve zpravodaji – pokud se vám nebude něco líbit, uslyšíte 

nějakou podivuhodnou informaci, nějakou stížnost, zeptejte se mě, napište, 

zavolejte, nebo se přijďte dotázat na zasedání zastupitelstva. Nikdy jsem nikomu 

neodmítl schůzku, nikdy jsem nikomu neodmítal brát telefon, nikdy jsem            

se nevyhýbal projednávání čehokoliv na zastupitelstvu. Vždy se mi naopak 

vyplatilo věci zveřejňovat, veřejně projednávat. Proto všechny podobné věci 

dávám do jednání zastupitelstva a komentuji je ve zpravodaji.  

Martin Exner (10. 12. 2020) 
 

https://www.nova-ves.cz/zapisy-ze-zasedani-zastupitelstva/
https://www.nova-ves.cz/zapisy-ze-zasedani-zastupitelstva/
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NAŠE OBEC 

Ráda bych navázala na předchozí článek pana starosty Exnera týkající se petice 

proti připravovanému územnímu plánu naší obce. Musím přiznat, že jako 

zastupitelka i občanka naší obce jsem byla jejím zněním překvapená. Někteří     

ze zastupitelů také dostali od autora petice osobní email, kde na ně apeluje 

ohledně svého „případu“  a zmiňuje, že nic protiprávního nedělá (detaily              

si můžete najít v zápisu z posledního – prosincového zasedání na webu obce).  

Co mě tak překvapilo? Autor petice pan M. K. píše, že nový územní plán 

nerespektuje životní prostředí a že ignoruje přírodní zákonitosti. U toho bych    

se ráda zastavila. Dobře všichni víme, na jak dopravně zatíženém území žijeme 

(dálnice, frekventované silnice, železnice, pískovna), stejně tak ohrožení 

povodněmi jsme si všichni zažili v nedávných letech na vlastní kůži. Za sebe 

můžu říct, že právě respektování přírodních zákonitostí a ochrany životního 

prostředí je pro mě velmi zásadní a při jakémkoliv rozhodování o podobě naší 

obce je jedním z nejdůležitějších aspektů. To, že respektujeme tyto zákonitosti   

a vlivy ve výsledku nejvíc pozitivně ovlivní životy obyvatel, ať už tím, že se 

nestaví domy v záplavovém území nebo tím, že nebudeme mít za domy 

průmyslový areál.     

Každý z nás má nějaké živobytí, má své pracovní, podnikatelské plány. Bohužel 

ne vždy jsou v souladu s aktuální situací v daném místě, s právními předpisy atd. 

Karty jsou na našem území nějak historicky a geograficky rozdané a my se s nimi 

musíme co nejlépe jako zastupitelé nejen při přípravě ÚP, ale i při 

rozhodováních o všech záležitostech obce vypořádat. Je na každém                      

ze zastupitelů, jak se k tomu postaví, jak zodpovědně svoji funkci vykonává, jak 

si vše nastuduje, podle čeho se rozhoduje. Pro mě osobně to rozhodně není jen 

to, že přijdu na zasedání a zvednu pro něco ruku, jsou za tím desítky hodin 

příprav, konzultací, samostudia.  

Na posledním zastupitelstvu jsme probírali i využití pozemků směrem                

na Ledčice, jejichž majitelem je právě autor petice pan M. K. Myslím,                   

že přiložené fotografie hovoří o respektování přírody samy za sebe. Není            
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to bohužel jediný pozemek, na kterém se toto děje a občané nás na to také čím 

dál častěji upozorňují.  

Cíp zeleně, vedený v katastru 

jako zeleň (zároveň je také 

součástí biokoridoru), byl 

ještě donedávna opravdu 

zelení. Bohužel v současnosti            

je to pozemek protizákonně 

(tzn. bez povolení a na 

pozemku k tomu neurčeném) 

téměř celý vykácený                

a pokrytý betonovými panely. 

Tak si opravdu úctu k přírodě 

nepředstavuji a věřím, že i ti, 

kteří petici podepsali, by se 

mnou souhlasili. Ostatně 

mnozí jezdíte okolo a vidíte,         

jak se bohužel ne úplně 

vzhledná část obce mění před 

očima – čím dál méně zeleně 

a stále více odpadu, suti, asfaltu, betonu…  

Protože ať jsou podnikatelské či jiné záměry vlastníků pozemků jakékoliv, právě 

respekt k místu, kde žijeme, by měl být na prvním místě. Protože ruku na srdce – 

chceme tu stromy, ptáky, čistý vzduch, kvalitní ornou půdu a vodu nebo toto?  

 

Já s čistým svědomím hlasuji pro přírodu. 

Bohdana Tobiášková, zastupitelka 
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POZEMKY U TŮNÍ 
Počátkem prosince se obrátil na Obecní úřad spolumajitel pozemků u tůní            

ve Starých Ouholicích: 

„Ozýváme se kvůli likvidaci odpadu ze zahrad místních občanů, kteří si místo     

pro pálení čarodějnic pletou se skládkou. Argumentace typu - to shoří - je jejich 

nejčastější formou odpovědi. Někteří se točí frézami i několikrát, hlavně aby měli 

uklizeno na svém. A že jenom ve Starých Ouholicích je jich několik. Ale že dělají 

nepořádek na pozemku někomu jinému, je vůbec nezajímá. 

Proto jsme se jako majitelé rozhodli 

tento zlozvyk zastavit.  

Dne 9. 12. 2020 byla hromada 

spálena, poté bude bagrem nakupena 

na hromadu a po vyhasnutí 

zlikvidována. Místo bude na jaře oseté 

trávou a pozemek bude opatřen 

informačními cedulemi a monitorován 

fotopastí. Majitelé tímto upozorňují, 

že snímky budou poskytovány příslušnému orgánu, se kterým je vše projednáno.  

Nebráníme se pořádání kulturních akcí, ale aby se u hromady povalovaly hřebíky 

a šrouby od prken, které tam někdo naházel, to už je trochu moc. Na pozemku      

si hraje spousta dětí, chodí tam lidé na procházky s kočárky, se psy. Rybáři           

by auty nejraději parkovali až na břehu, protože jsou bohužel líní udělat pár 

kroků pěšky. Plocha je vedena jako travnatý porost a ne jako úložiště toho čeho 

se doma každý kouká zbavit. 

Děkujeme za otištění ve zpravodaji.“ 
 

AKTUÁLNĚ KE COVID-19       
v naší obci 

Dle informací od krajské hygienické stanice je v naší obci evidováno                 

k 13. 12. 2020 celkem 20 nakažených a 36 již vyléčených obyvatel. 

B. Tobiášková, inform. výbor 
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NOVOVESKÉ STROMEČKY 
Se začátkem Adventu byly ve všech částech naší obce rozsvíceny vánoční 

stromečky. Letos bohužel nehromadně, jen v malých skupinkách – ale přesto září 

a přináší radost. 

Děkujeme všem za přípravu. 

  

Miřejovice / Nová Ves 

     

Nové Ouholice / Staré Ouholice / Vepřek 
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ZAVÍTAL K NÁM MIKULÁŠ… 
Ten nápad se zrodil na poslední chvíli.  

Z prosté touhy potěšit děti, dopřát jim alespoň pohled z okna na postavy, které 

jim přináší ty dobroty (no někdy i nedobroty), ale i předzvěst Vánoc.  

Mikuláš s Čerty a Andělem se v sobotu 5. prosince v půl páté odpoledne vydali 

z Miřejovic na svou pouť celou naší obcí. Kdo chtěl, mohl je pozdravit, zamávat 

jim nebo třeba využít jejich přítomnosti pod okny k nenápadné nadílce.  

Bohužel ale nebylo v našich silách zařídit, aby Mikulášský průvod procházel 

úplně všemi uličkami a kolem všech domů. Je to však výzva pro další roky, kdy 

bude více času na přípravu a třeba vznikne nová hezká mikulášská tradice.  

 

Mé velké díky patří Pepovi Burianovi, Mirce Poláškové, Heleně Špačkové, 

Mirkovi Gregorovi a Honzovi Špivákovi, bez kterých by se tato akce vůbec 

nemohla uskutečnit. 

Za MK Miřejovice a kulturní výbor Dana Burianová 

Foto: Martin Čech 
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Za krásné poděkování děkujeme K. Honzajkové, udělalo organizátorům velkou 

radost, protože přesně to byl jejich cíl – potěšit a rozzářit nejen dětská očka:  

„Ahoj přátele a známí, tímto bych chtěla velmi poděkovat naší obci za překrásné 

překvapení. Včera v Nových Ouholicích procházel Mikuláš, anděl a dva čerti.  

Začátek celého příběhu? Tím, že je celá MŠ v karanténě, nemohly jít děti 

bohužel do ulic a hledat štěstí a radost venku, kde chodí Mikuláš.                            

I nás se to bohužel dotklo natolik, že jsem celý den poslouchala svou dceru, 

která netrpělivě čekala na Mikuláše a na toho překrásného anděla až zazvoní 

andělskou zvonkohru. Bohužel to se nedělo. Dcera byla velmi smutná,                

ale zároveň měla i radost, že jí čert nechal na balkoně dobroty, i když pořád 

neviděla toho čerta.  

Okolo půl šesté se pro ni stal zázrak, kdy uslyšela ten zvoneček: Ano, před 

oknem stál Mikuláš, anděl a dva čerti. Ta radost byla neuvěřitelná, že i mně 

ukápla slza . Tohle gesto bylo tak krásné, že do večera jen a jen vyprávěla, jak 

viděla Mikuláše, anděla a čerty, že opravdu existují. 

Moc moc moc všem děkuji, moc si toho vážím. Ať si každý říká, co chce, ale tohle 

udělalo velké vánoční světlo v srdcích naší rodiny. Přeji všem hodně zdraví, lásky 

a pohody, veselé Vánoce .“ 

 
Štěstí – zdraví - pokoj svatý, vinšujeme Vám…(Nové Ouholice 5. 12. kolem 17. hod., foto: B. Vognič) 
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NEJEN ADVENTNÍ ČAS VE ŠKOLCE 
Daleko dřív než jsem začala fyzicky psát tento text, tak jsem věděla, o čem chci   

a budu psát. Jenže člověk míní a života běh mění. Když píšu tento text, čelíme 

„covidové výzvě.“ Vlastně nás to zaskočilo. Celý podzim školka fungovala 

navzdory tomu co se děje kolem nás, tak jsem si alespoň já tak nějak říkala          

a přála, že to tak zůstane. Teď se musíme poprat s tím, co přišlo. Myslím           

na všechny děti i jejich rodiče, svoje kolegyně a přeji všem především pevné 

zdraví. 

Celý tento rok byl úplně jiný, než jaký jsme si vůbec uměli vůbec představit. 

V našich osobních, pracovních, sousedských i všech dalších „ životech“ se leccos 

změnilo a ne vždy se nám to muselo líbit. I ve školce proběhl celý rok jinak než 

obvykle. Na jaře bylo skoro na tři měsíce zavřeno. Tedy děti nebyly, ale personál 

se po celou dobu poctivě věnoval práci na údržbě objektu, zahrady, výrobě 

didaktických pomůcek aj. Ale školka bez dětí není to pravé, takže když se vrátily, 

bylo to moc fajn. Většinu naplánovaných aktivit, výletů, divadel se nepodařilo 

uskutečnit, o to víc jsme si užili naši každoroční výpravu za loupežníky                

do kokořínských lesů. A opravdu tam byli, ještě pořád na ně ve školce 

vzpomínáme.  

Po prázdninách do školky přibylo devět nových dětí. A jako vždycky byl začátek 

školního roku frmol a to bylo vlastně fajn. Všechno běželo tak jak má. Chvilku 

nějaká slzička, postupné seznamování s novými dětmi a za pár dnů už bylo 

dobře. Zvykli jsme si na kontakt s rodiči v rouškách, na ranní měření teploty        

a všechna další protiepidemiologická opatření. Je fakt, že děti se se vším 

srovnaly rychle a dobře. A musím říct, že i rodiče přijali a respektovali všechno, 

co bylo třeba, aby mohla školka fungovat. A to je myslím moc důležité, protože 

právě pro rodiče /ať malých nebo velkých/ je toto období časem nových výzev, 

povinností a nároků.  Chtěla bych jim za to poděkovat a také je ocenit. Mám 

svoji práci ráda, ale také vím, jak je někdy nelehké být učitelem.  

Když o tom tak přemýšlím, řekla bych, že se v chodu školky nezměnilo nic tak 

moc a vlastně všechno. My ze školky nevyjíždíme na výlety ani za kulturou           

a do školky také přichází málokdo. Vlastně se nám podařilo vánoční 

fotografování a jedno divadlo na obecním sále. Čapkova „ Ptačí pohádka“ sklidila 

velké nadšení a aplaus. Bylo vidět, jak všechny tyto zážitky děti potřebují.         

Ale celá tato situace má také svoje „kladné“ stránky. Jednou z nich je, že se 
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touláme krajinou kolem naší vesnice. Vyrážíme 

dál než jenom kousek od školky a častěji. A to 

je myslím moc fajn. Děti se tak víc sbližují 

s místem, kde žijí, které je teď pro ně celým 

jejich světem. Učí se najít si a prožít si velké 

věci z maličkostí, z toho co máme denně          

na dosah. V normálním čase je totiž tolik jiných 

možností jinde, že na to doma a za humny není 

čas. Tak teď čas je a je ho dost. A my si ho 

užíváme. 

Ráda bych Vám za všechny ze školky popřála 

dobře prožitý čas adventní i vánoční. Tak jak      

si ho přejete prožít, především ve zdraví            

a v optimistickém očekávání dnů příštích. Velmi ráda bych poděkovala všem, 

kteří nás ve školce podporují svojí pomocí, finančními dary, nákupem hraček        

a dárků pro děti. Velké díky patří obci a její samosprávě, pracovníkům technické 

údržby obce. Zkrátka posílám poděkování všem Vám, kteří pomáháte školce, aby 

byla co nejlepším místem pro děti, které tam chodí. A to má velký smysl, 

protože tento čas má pro jejich budoucí životy obrovský význam.  

Opatrujte se a užijte si nadcházející čas sváteční.  

Martina Srncová 

P.S. Až se půjdete někdy projít, tak to vezměte i kolem školky. Na zahradě svítí 

stromeček, který zdobily děti a na plotě je výstava jejich obrázků. 

 
Jménem Výboru TJ Petr Barnat, sekretář klubu 
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ŠTĚDRÝ DEN S BETLÉMSKÝM 
SVĚTLEM 

Tradiční setkání na návsi na Štědrý den se letos ani neodvažujeme plánovat, 

abychom ho nemuseli na poslední chvíli rušit. Toto setkání proto místo toho 

přesouváme mezi druhou a čtvrtou hodinu odpolední ke kostelu na Vepřku. 

Kostel bude otevřený, bude připravené drobné občerstvení (a snad bude možné 

Vám ho nabídnout), vezměte si s sebou lucerny, skleničky se svíčkami                    

a vyzvedněte si tento novodobý vánoční symbol míru a přátelství.  

 
B. Tobiášková, kulturní výbor 

TURISTICKÝ KLUB KUDYKAM 
Jak na Nový rok, tak po celý rok. A určitě to bude stejně platné, když vyrazíte 

s novoveskými turisty na první výšlap roku 2021 v neděli 3. ledna.  

Sejdeme se v 9,30 v Ledčicích před Kulturním a společenským centrem U Cinků 

č. 15. Krásnou alejí se vydáme směrem k Mnetěši a přes Černouček se kolem 

starých ovocných sadů vrátíme zpátky do Ledčic. Je to asi 8 kilometrová 

procházka kousek za humna, ale dají se cestou potkat a vidět moc pěkná místa. 

Přijďte se projít.  

Za Kudykam Martina Srncová 



28. výšlap Ledčice - Mnetěš - Černouček

Vhodné pro děti, seniory a celé rodiny
Turist ice zdar!
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Sraz v neděli 3. ledna v 9:30 
v Ledčicích před centrem U Cinků č. 15.
Jak na Nový rok, tak po celý rok. A určitě to bude st ejně platné, když 
vyrazíte s novoveskými turist y na první výšlap roku 2021 v neděli 3.ledna. 

Sejdeme se před Kulturním a společenským centrem 
U Cinků č. 15. Krásnou alejí se vydáme směrem k Mnetěši 
a přes Černouček se kolem st arých ovocných sadů vrátíme 
zpátky do Ledčic. Je to asi 8 kilometrová procházka 
kousek za humna, ale dají se cest ou potkat a vidět 

moc pěkná míst a. 
Přĳ ďte se projít. 
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NOVOROČNÍ BĚH 1. 1. 2021 
Na Nový rok se již tradičně vydáme znovu na trať přes všech pět částí naší obce. 

Můžete běžet, jít, jet na koloběžce, děti třeba na odrážedle, vezměte s sebou 

své pejsky. Není to závod ani soutěž, je to způsob jak se sousedy a přáteli 

aktivně přivítat Nový rok. 

Trať je stále stejná. Začíná na návsi v Nové Vsi, pokračuje přes Vepřek, Nové 

Ouholice, Staré Ouholice a končí v Miřejovicích na dětském hřišti. Po cestě          

si můžete prohlédnout všech pět vánočních stromků, které jsme letos trochu 

osaměle rozsvítili. V cíli na vás bude opět čekat drobné pohoštění. 

Bohužel jedna změna nás nemine. S ohledem na současnou situaci neproběhne 

hromadné fotografování a start. Vybíhat na trať se bude postupně, po rodinách, 

jak budete přicházet na náves. Pokud by se vás sešlo větší množství najednou, 

prosíme o dodržení odstupů.  

Začínáme ve 14 hodin. 

Za MK Miřejovice se těší Dana Burianová 
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Mapka trasy: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Přejeme svým členům, příznivcům a všem občanům Nové Vsi 

hezké a bohaté Vánoce v kruhu svých blízkých a šťastný nový 

rok 2021 - v pevném zdraví, s úspěchy a spokojeností 

v pracovním i osobním životě. 
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SPOLEK SENIORŮ 
Vážení sousedé,                                                                             

přejeme Vám pohodové prožití adventu a nastávajících vánočních svátků. 

Vše dobré v novém roce, zejména pak pevné zdraví, klid a pohodu. Těšíme 

se na setkávání se s Vámi ať již individuálně nebo na našich či jiných 

společných akcích. Věřme - bude líp.                                                                            

Výbor Spolku 

 
 

 



 31 

OPĚT NĚCO MÁLO VZPOMÍNEK 
JOSEFA MOLÁČKA   

Díky paní Kochmanové (dnes asi nejstarší rodačky z Vepřku) jsem se dostal 

k jedné části  „Pamětí Josefa Moláčka rodáka z Nové Vsi sepsané v roce 1955“, 

ze které jsem citoval již v minulém čísle zpravodaje. Je to zajímavé i poučné 

čtení. Vzpomínání výše zmíněného pana Moláčka na minulé časy je vzácné už 

tím, že jde často o jeho osobní prožitky. Osobitý styl a užití dnes nepoužívaných 

výrazů činí z jeho vzpomínek zážitek. Povídání mě natolik dostalo, že jsem se 

rozhodl předložit Vám čtenářům Novoveského zpravodaje další část. Lákalo mě 

pokračovat na téma hostinců a v nich konaných zábav, ale je čas mysliveckých 

žní – honů, proto jsem dal přednost tomuto tématu (možná i proto, že jsem si      

i já na vlastní kůži zažil, co obnáší role honce a poslední leč) prostřednictvím 

vzpomínky na jednu z tehdy typických figurek obce.  Opět jsem odolal pokušení 

zásahů do textu a předkládám jej v podobě, v jaké jej, mě dosud neznámá, 

dobrá duše v minulosti z rukopisu autora přepsala.    

„Boh. Vojtěchovský pořádal u Brožů po honech nákladné hostiny, na které 

jsme my, obyčejní nadháněči, se jen dívali s prázdnými žaludky. Nosíval jsem mu 

brašnu a patronami, jednu pušku reservní, těžký kabát, když ráno bylo chladno    

a zejména na noční zpáteční cestu k nám do Mlčechvost. Střelil-li špatně 

koroptev a ona sice spadla, ale utíkala a někde se schovala, hnal mě pro ni           

a běda, jestli jsem ji nenalezl. Nebyl právě vybíravým v titulatuře a měl pěkný 

zásobník nejhrubších nadávek. Z těch důvodů jsem se mu vyhýbal, když přišel na 

hon, ale on mě vyhledával tak dlouho až mě našel. Druhá příčina proč jsem se 

mu vyhýbal byla, že moc mizerně platil. Za celodenní sekaturu o hladu, obložen 

jeho krámy dával mi 10 kr. slovy deset krejcarů od pušky a od honu také deset 

kr., ty mi dával pan Brož. Míval jsem již tašku jiného střelce, ale na jeho rozkaz 

jsem ji musel vrátit a vzít tašku jeho a tím jsem přišel o odměnu 50 kr. padesáti 

krejcarů a nějaký rohlík, které páni za sebou nechali přinést v plné nůši pávků      

a lahví časného piva z pivovaru H. Beřkovci, od p. Černého, který též byl častým 

hostem na honech v Nové Vsi. Mimo něho jezdili do Nové Vsi páni 

z Prahy…(nečitelné) úř. magistrátu, O. Jech, továrník kočárů u Poštovské ulice, 

ale hlavní host byl generál od kavalerie hrabě Wurmbrandt s mladým poručíkem 

Češánym.  Hlavní osobou z nás honců byl starý šprýmař Jos. Šrotýř, povoláním 

obuvník –příštipkář, jinak ovšem stál jako vrchní honec.  
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 Byla to zvláštní vesnická figurka. Vytáhlý, hubený, hlava mu seděla na 

dlouhém krku, modrou – usmolenou zástěrku ke kolenům, s ohryzkem, který mu 

při pití běhal v krku. Štětinatou zarostlou bradu. Na nohou věčně pantofle, které 

ho pleskaly do pat. Holdoval velmi rád samožitné, čili jak říkával „košilaté“          

a stávalo se, že i pan hrabě Wurmbrandt, jehož nos prozrazoval tytéž sklony, 

jaké pěstoval Šrotýř a podobou byl za jedno. Hermanovým rytmistrem Kliánem            

z románu „U snědeného krámu, si zavolal: Šrotýři, s německým přízvukem, načež 

Šrotýř přiskočil střelhbitě k němu s otázkou: „Co poroučejí milostpane? Načež mu 

p. hrabě podal plochou láhev, kterou pro všechny případy nosil v kapse své 

generálské blůzy se zlatým límcem a rozkázal mu zvučným r: „Doražte to!“           

k čemuž se ovšem Šrotýř nenechal dvakrát pobízet, a láhev na dno vyprázdnil, 

načež se olizoval, až mu jazyk sahal až k uším. Samozřejmě, že co nejuctivěji 

poděkoval, a byli spokojeni oba, i chudý Šrotýř i bohatý pan generál-hrabě. 

Šrotýř měl 7 synů a 1 dceru, všichni byli vojáky, nejvíce dragounů. „Chtěl-li 

Vojtěchovský někomu vynadat a to bylo velmi často, odskákal to chudák Šrotýř. 

Ten při hostině seděl v čele stolu a po vypití 3 – 4 sklenic s přimícháním 

trochu rumu do piva, rozvázal stavidla své výmluvnosti a pak, pak to odnesli 

k jejich nemalé radosti, všichni spolustolovníci i s panem hrabětem. Jeho 

oblíbeným rčením k nám bývalo trumpetko, …(nečitelné) a troubička. My jsme jej 

zbožně poslouchali, měl jakési velení nad námi honci, my k němu pane mistr 

sem, pane mistr tam, on k nám ty troubičko, ty jsi ještě necucal, když já už byl 

dvorním mistrem. Pepíku, dej si pozor na …tu (nečitelné) nebuď hloupej a mej se 

studenou vodou.  

    Při hostině Šrotýř řádil vtipy, mělť pro to zvláštní dar i figuru a hosté se mohli 

smíchy potrhat, a snad v tom předčil slavného našeho komika Mošnu. Také rád 

užíval slova bulíku. Vyvstal, natáhl krk a pravou rukou šermuje před sebou ze 

strany na stranu, oči vypraštil, rozkřikl se: “Pánové, vy jste všichni bulíci“!              

a „hrabě je taky bulík“. Přímý řev mu byl odpovědí a právě nejvíce se řehtal         

p. hrabě až se mu objemné břicho pohazovalo. To trvalo mnohdy až do rána        

a ubohý Šrotýř ráno, hlavně po velkém honu, byl celý ukřičený a často a to velmi 

často, v obličeji celý od sazí umouněný, tak že se mu bělalo na očích jen bělmo. 

Byla to někdy bezuzdná „zábava“ a hlavně laciná, poněvadž Šrotýř toho mnoho 

nepotřeboval, aby se rozdováděl.  
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Stalo se také, že si ráno proň přišla manželka a všechněm od plic vynadala, 

ovšem že jen k radosti účastníků. A tu starý Šrotýř spustil na ni: „Ty jsi pitomá 

ženská, ty jsi hloupá, já sedím v hospodě, mám se dobře a nadávám pánům“. Ale 

i po takových vývodech musil domů, kde se mu dostalo dalších levit, aby se to po 

druhé zase opakovalo. Byl zván na hony v celém okolí a on běhal s lístkem po vsi, 

sháněje honce, ale ze vší ty cti neměl nic, než trochu pití a něco k snědku.“  

Přepsal Ing. Bruno Vognič  

POSTAREJTE SE V ZIMĚ              
O VOLNĚ ŽIJÍCÍ PTÁKY 

Karanténa nebo omezení pohybu nařízením vlády nemusí nutně znamenat 

ztracení kontaktu s přírodou. Divočina totiž může začínat už za naším oknem.  

Úhledně zastřižené keře a shrabané listí ptáci neocení. Naopak budou rádi, když 

bude na zahradě trochu "nepořádku". Staré dřevo a větve naskládejte v rohu 

zahrady na hromádku. Úkryt v ní může najít malý ptáček střízlík, červenka nebo   

i hejno vrabců. Spadané listí shrabejte třeba ke kmeni stromu a nechte ladem. 

Ve vrstvě listí si najdou ptáci mnoho dobrot, ať už spadlé ovoce, nebo larvy          

a brouky. Kromě toho v kupě listí může najít útočiště třeba ježek, který díky vám 

přečká zimu. V sezóně vám na oplátku pomůže odstranit slimáky. Semenožravé 

ptáky můžete pohostit, když necháte stonky trvalek nezastřižené. Semínka jsou 

zpravidla takřka neviditelná, 

ale ptáci je pojídají po celou 

zimu. 

Na druhý lednový víkend 

připravuje Česká společnost 

ornitologická třetí ročník 

sčítání ptáků na krmítkách, 

kterého se lze zúčastnit       

z pohodlí domova. Už nyní 

se mohou zájemci hlásit       

o tipy a novinky 

prostřednictvím webové stránky ptacihodinka.biǊdlife.cz. 

Připravila M. Jelínková 

http://ptacihodinka.bidrlife.cz/
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CO NEVÍM, NEPOVÍM 
Při cestě na nádraží v Kralupech lze od 

září spatřit na začátku Žižkovy ulice 

tuto novou sochu - pomník. Město 

Kralupy tímto pomníkem vzdává 

poctu svému rodákovi, židovskému 

malíři Georgu Karsovi u příležitosti 

140. výročí jeho narození. G. Kars, 

téměř třicet let umělecky tvořil 

v Paříži, kde se ve své tvorbě 

inspiroval tzv. „Pařížskou školou“ 

(Picasso, Modigliani….), působil i ve 

Španělsku a v Praze, odkud byl v  roce 

1938 nucen utéci před fašisty do 

Paříže a následně do Švýcarska, kde 

v roce 1945 ukončil svůj život 

sebevraždou.     

Pomník je umístěn v místě, kde stával 

jeho rodný dům (narodil se zde jako Jiří Karpeles). Město Kralupy jeho jménem 

pojmenovalo i přilehlé nově vzniklé náměstí a připravuje se výhledově zřídit        

i „Karsovu galerii“ s výstavou jeho děl.  

(zdroj Kralupský zpravodaj 5/2020 a 10/2020)  

Pozor na suchou zimu  

Dosavadní průběh probíhajícího zimního období je sice teplotně příznivý, 

varovným se však ukazuje srážková tendence. Bude-li tento trend pokračovat, 

může dojít až na sucho ohrožující zejména stromy. Za celý listopad u nás 

v Nových Ouholicích spadlo 11 mm srážek v šesti dnech. V prosinci dosud 

k termínu uzávěrky, tj. k 10. prosinci, 1 mm. Poslední vydatnější srážky, a to nijak 

moc, byly v první polovině října, kdy napršelo 56 mm z celkově 82. Ranní 

mrazíky a větrné dny situaci ještě zhoršují. Bude-li tento trend pokračovat, bude 

nezbytná zimní zálivka dřevin zejména pak stromů. Inverzní počasí navozuje 

dojem, že situace není vážná, ale ona je.    

Ing. Bruno Vognič   
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ZVYKY A OBYČEJE V LEDNU 
Leden - měsíc nového roku, příprav na masopust a přástek. Přitom počítání 

nového roku od 1. ledna je celkem novinka. Tento jev se ustálil až v 17. století 

přijetím nových úprav juliánského kalendáře. Předtím se rok určoval spíše podle 

zimního slunovratu 24. prosince nebo příchodem jara koncem března. 

Silvestr/ Nový rok 

Silvestr se slaví podle papeže 

Silvestra I., který byl za vlády 

římského císaře Diokleciána (284-

305) pronásledován. Po skončení 

pronásledování křesťanů se však 

stal 31. prosince roku 314 

papežem. V té době vládl již další 

císař, Konstantin I., a ten 

křesťanství povolil. To je důležitý 

detail, protože zvolení Silvestra za 

papeže znamenalo ukončení 

pronásledování  a nastal nový věk 

- věk nadvlády křesťanů. Mimo 

jiné se Silvestr zasadil o to, že 

dřevěné oltáře byly vyměňovány 

za kamenné. 

O tradicích pohanů nejsou pro tyto dny téměř žádné zmínky. Ani křesťané jim 

nepřikládali zvláštní váhu. 31. prosince šli prostě na poslední mši v roce                

a 1. ledna se chodilo koledovat. 

Ale například na Horácku a Podhorácku probíhala zajímavá tradice. Lidé              

se na potkání zastavovali, tiskli si ruce a říkali: "Co jsme si, to jsme si". 

Už od ustanovení nového gregoriánského kalendáře začali lidé tyto dny bujaře 

oslavovat - samozřejmě k nelibosti církevních mravokárců.  

6. leden - Den Tří králů 

Lidová tradice sice hovoří o "třech králích", v Bibli ale prý žádný takový údaj 

nenajdeme. Píše se v ní o příchodu mágů z Východu, kteří se přišli poklonit 

malému Ježíškovi a přinesli mu dary. Nevíme ani přesně, kolik jich bylo. časem 



 36 

se ustálil počet tří, kvůli třem darům, které pravděpodobně přinesli - zlato, 

kadidlo a myrhu. Až ve 12. století vyzkoumal kancléř pařížské Sorbonny Petr 

Comestor, že to byli vlastně tři důstojní králové, kteří se jmenovali Caspar, 

Melchior a Balthasar. Počáteční písmena jejich jmen se dodnes píšou na dveře 

stavení. Nabízí se však další výklad tohoto dveřního znamení - "Kristus ať 

požehná tento příbytek" se latinsky řekne "Christus Mansionem Benedictat". 

Přástky 

Len se, podle starých postupů, nejdříve sklidil, namokřil, oškubal, nadrhl a poté, 

z vláken jemných jako hedvábí, předly většinou ženy lněné nitě. Z úsporných       

a společenských důvodů se scházely v jednom stavení a jedly kysané zelí               

a křížaly pro podporu slinění. Přes den si ponejvíc zpívaly, ale když přišel večer, 

sešlo se více lidí, vyprávěly se mystické historky, děti poslouchaly a hrály si za 

pecí, někdy se pozvala i muzika, tancovalo se a veselilo. Z veselých radovánek     

o přástkách vzniklo leckteré nové manželství. To se opět nelíbilo mravokárcům, 

kteří se snažili lid kázáním usměrnit, a roku 1545 byly dokonce přástky pod 

trestem přísně zakázány. Český lid se však nenechal zastrašit. Je například 

známa jedna žertovná průpovídka, kterou uvedl roku 1585 Staročeský rýmovník. 

Svatý Petr navštíví přástky, a když se zděšený vrátí do nebe, líčí Kristu své 

pohoršení nad uvolněnými mravy. Když se prý snažil pokárat jednu babku, tak si 

to nenechala líbit a obořila se na něj. On slovně zaútočil znovu, ale to už dostal 

po hlavě přeslicí, načež utekl do stodoly, kde mrzl, protože se neměl čím přikrýt. 

Zákazy byly vyhlašovány celkem pravidelně, ale lid na to nic nedbal. 

Pobělohorský kněz Chanovský to vyřešil po svém. Začal chodit na přástky a řídil 

zábavu. Dával lidem hádanky z Bible, předčítal a vedl rozjímání. 

Přástky trvaly s malými přestávkami od podzimu až do konce března, kdy bylo 

opět potřeba ženských rukou při polní práci. 

Spřádat a pak i tkát přízi z rostlinných vláken a zvířecí srsti se naučili lidé velice 

záhy. Začínali s primitivními vřeteny s kamennými a hliněnými přesleny, měli        

i jednoduché stojanové stavy, kde svislou osnovu tvořily silné nitě vypnuté 

prostým zatížením navázanými kameny. Přeslen byl vlastně závažím                     

či setrvačníkem pro vřeteno. Zásoba přediva se připevňovala na vrchol přeslice   

a bývala ovázaná ozdobnou páskou na kuželi. Z ní se odvíjel len na roztočené 

vřeteno. Po práci vsedě se přeslice buď zabodávaly do země, nebo bývaly 

usazeny do nízkého stojánku. 
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Na praktickém vřeteni, které bylo lehké a přenosné, se předlo ještě dlouho po 

vynálezu kolovratu. Ženy předly často i při chůzi cestou do města nebo na pole   

a zásobu lněného vlákna k předení nesly na hlavě pod šátkem. 

Sklizeň a zpracování lnu probíhalo následovně. Vytrhaný len se pokládal             

do řádků nebo stavěl do  malých "kapliček" a nechával se rosit a sušit při častém 

obracení. Při tom dozrávaly tobolky, obsahující výživná olejnatá semena. 

Tobolky se poté na těžkých železných hřebenech "drhlenech" otrhaly a stonky 

se odvezly do pazderny k sušení. Pazderna bylo účelové stavení, umístěné kvůli 

častým požárům mimo obec. Topilo se tam ve velké peci a na žebřinách pod 

stropem se sušily otýpky lněných stonků. Proschlé stonky se pak lámaly nebo 

dlachnily na dřevěných mědlicích (mědlice vypadá jako řezačka na papír) a pak 

potíraly na stojanových vochlích (stabilní železný hřeben). 

Stonky musely být zcela zbaveny dřevěného pazdeří (tvrdé okolí dřeně), proto 

se ještě vyčesávaly jemnějšími vochlánky a kraclemi. Správně vyčesaný len byl 

pak jako hedvábí - hladký, jemný a lesklý. Takto se dále zpracovával na 

kolovratech. 

Dívky a děvečky mívaly od matky a hospodyně často nařízeno, kolik lnu ten den 

mají upříst. Běžná přadlena dokázala za hodinu upříst asi 60 až 100 metrů příze. 

Pokud se dívce dařilo a upředla navíc, tento přebytek zpeněžila, peníze uložila 

do společného fondu a z nich se pak na konci přástek uspořádala oslava                

a taneční zábava v hospodě. Nejpilnější přástevnice 

byla vyhlášena královnou dlouhé noci a dostala o půlnoci velký vícepatrový 

staročeský vrkoč. Vrkoč se skládá ze sladkého pleteného věnce jako podstavce, 

nosníky tvoří špejle a nabodaným sušeným ovocem, další patro je zase pečivo     

a na špici bývá jablko s jehličnanovou ratolestí. 

Masopust 

Masopust bývalo veselé období. Začínalo zpravidla první neděli po Třech králích 

a trvalo do půlnoci před Popeleční středou. Poté následoval přísný čtyřicetidenní 

půst pro uctění zavražděného Ježíše. 

Na začátku masopustu se lidé hojně scházeli na přástkách a dračkách peří, 

zpívali a tancovali. V čase masopustu se také hojně konaly svatby, protože 

nebylo nutné tvrdě pracovat na poli a spíže byly plné produktů ze zabijaček. Ale 

tradiční bylo i jiné jídlo než maso - a to koblihy. Však se také v 16.století 

masopustu přezdívalo "karneval z Koblihovic" a místo "slavit masopust" se často 
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říkávalo "jísti koblihy". Dřív byla však kobliha rodu mužského, takže koblih. 

Koblihy byly velmi oblíbené. Byly dokonce spojovány s rozmařilostí a nevázaným 

hodováním tak významně, že výraz "kobližný" se používal jako "labužnický" 

nebo dokonce "prostopášný". Místo "házení perel sviním" se říkalo "poroučet 

psovi koblihu". 

Koblihy se připravovaly na mnoho způsobů - růžové, šalvějové, kdoulové, fíkové, 

makové, řeřichové... Smažily se na másle, na sádle, nebo třeba na švestkovém 

oleji. Z koblihového těsta se smažily též hojně pocukrované boží milosti.             

Ty se též používaly při různých příležitostech jako obřadní pečivo. Nosily se 

například rodičkám po porodu. 

Po celou dobu trvání masopustu se lidé převlékali do masek. Nejvíce poslední tři 

masopustní dny, které jsou však v únoru, takže o nich více v příštím čísle 

Zpravodaje. 

Připravila M. Jelínková 

 

Právě probíhá nové kolo fotosoutěže, které potrvá do 31. ledna 2021.  

Vybrali jsme téma VÁNOČNÍ ATMOSFÉRA.  

Fotit můžete vánoční výzdobu, zachytit atmosféru Vánoc doma i venku, 

v přírodě nebo ve městě - je to na Vás.  

Účast v soutěži není věkově omezená, každý může poslat až 3 fotografie na mail: 

zpravodaj@nova-ves.cz. Hlasování proběhne na webových stránkách obce           

a pokud to okolnosti dovolí, připravíme i výstavu. 

Za informační výbor Bohdana Tobiášková 

mailto:zpravodaj@nova-ves.cz
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SILVESTR A OSLAVY NOVÉHO ROKU 
Za pár dní tu máme Silvestr a oslavy začátku nového roku. Neodmyslitelně k nim 

bohužel patří i stále rozšířenější ohňostroje a pouštění petard.  

Stejně jako v předchozích letech bychom na vás rádi apelovali, abyste se v zájmu 

nejen spoluobčanů, ale i přírody a zvířat jak domácích, tak divokých, dokázali 

této zábavy zříci. 
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HORSKÁ SLUŽBA 
Zima klepe na dveře. Letos nás už stačila navnadit prvními sněhovými vločkami, 

ale jak to bude tuhle sezónu s výlety na hory, se zatím příliš neví. Ale pevně 

věřím, že se na hory podíváme. A proto tu nyní shrnu pár informací k tomu,       

co dělat, když se vám na horách něco stane.   

Horská služba má své stanice ve všech našich lyžařsky využívaných pohořích. 

Zajišťuje zde záchranné a pátrací akce, poskytuje první pomoc a transport 

zraněných na místo, kde si je může převzít zdravotnická záchranná služba. Ale 

také zajišťuje podmínky pro bezpečnost návštěvníků hor, instaluje informační     

a výstražné prvky, informuje o povětrnostních a sněhových podmínkách.  

Tušíte, jak se na horách správně chovat a kdy a jak horskou službu volat? Než 

vyrazíte na hory, můžete si na webových stránkách www.horskasluzba.cz najít 

všechny stanice ve vámi zvolené lokalitě i s přesnými GPS souřadnicemi.            

Na těchto stránkách najdete i desatera, jak se chovat na horách, a to jak při 

pohybu ve volném terénu, tak při pohybu na sjezdovce. Tady je několik rad 

vybraných z těchto desater: Při plánování túry vždy volte náročnost trasy              

i plánovaný čas podle nejslabšího člena skupiny, nepřeceňujte své síly, noste       

u sebe nabitý mobil, mapu a lékárničku, pohybujte se po vyznačených cestách. 

Před odchodem na túru se informujte o předpovědi počasí, sněhové situaci        

a lavinovém nebezpečí. Také není od věci informovat někoho, kam se chystáte     

a v kolik se plánujete vracet. 

Na sjezdovkách se chovejte ohleduplně k ostatním, rychlost jízdy přizpůsobte 

svým dovednostem a chraňte se kvalitní helmou. Průměrný lyžař dosahuje 

rychlosti kolem 60km/h. Ale ani to, že jste začátečník, vás neopravňuje k pocitu, 

že vám se nic stát nemůže, protože pojedete rychlostí mnohem menší. Dle údajů 

Horské služby se vážné úrazy stávají často na modrých sjezdovkách a vznikají 

cizím zaviněním. 

Pokud se na horách ztratíte nebo se vám něco stane, celorepublikově funguje 

non-stop SOS linka horské služby na čísle 1210. 

Jestliže máte v telefonu staženou aplikaci Záchranka, může se vám hodit              

i na horách. Najdete zde seznam stanic horské služby i již zmíněná desatera         

a informace o lavinovém nebezpečí. Pokud zapomenete číslo na horskou službu, 

http://www.horskasluzba.cz/
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můžete v případě nouze taktéž využít volání přes tuto aplikaci. Pokud jste se 

pouze ztratili, stiskněte na hlavní stránce tlačítko s logem Horské služby. Ta od 

vás zároveň s telefonátem obdrží nouzovou zprávu s vašimi GPS souřadnicemi. 

S tím souvisí jedno důležité pravidlo. Pokud voláte o pomoc, protože jste se 

v horách ztratili, do příjezdu horské služby se nehýbejte z místa a nebo se 

striktně řiďte pokyny dispečera. V situaci, kdy jste vy nebo někdo, kdo je s vámi, 

zraněný, volejte přes nouzové tlačítko 155. Informaci obdrží jak zdravotnická 

záchranná služba, tak nejbližší stanice horské služby.  

Aplikace Záchranka vám dokáže poskytnout svoje služby včetně odeslání 

nouzové zprávy s vaší polohou i na slovenských horách, v Rakousku a Maďarsku. 

Na závěr ještě jedna praktická rada. Práce horské služby není službou hrazenou 

ze zdravotního pojištění. Myslete na to i při pobytech v zahraničí, k pokrytí 

těchto nákladů slouží cestovní pojištění.  

 

Letní cvičení horské služby v Rumunsku 

Připravila MUDr. J. Jordáková 
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ČERNÁ KOČKA (SYMBOL SMŮLY) 
 

Co se týče pověr, tak ve světě zvířat jsou černé kočky nejvděčnějším objektem. 

Do období středověku byly uctívané, ale zmíněné temné období je spojilo             

s ďáblem, čarodějnicemi, čerty a různými temnými silami. Kočky měly mít 

dokonce schopnost ovládnout mrtvé tělo a proměnit je v upíra. 

Pověry v Čechách: 

Hledání bílých vlasů na černé kočce přináší štěstí. 

Někde se věřilo, že černá kočka je jen přeměněný čert mající chuť na naši duši     

a čekající na sebemenší hřích člověka. V lepším případě že je to rarášek, který 

má přinést smůlu domu a celému okolí, kde se zabydlí. 

Přeběhne-li nám přes cestu černá kočka, je lépe se vrátit, svléknout se a tvářit se 

tak, jako bychom neměli v úmyslu vůbec odejít. Teprve potom se můžeme 

znovu ustrojit a vydat se na pochůzku, neboť hrozící neštěstí jsme zatím odvrátili 

(časopis Venkov, r. 1941). 

Pohřební průvod s černou kočkou předpokládá úmrtí jiného člena rodiny. 

Pověry o černé kočce ve světě: 

V Itálii věřili a možná stále věří v to, že pokud si lehne černá kočka do postele 

vedle nemocného, do několika dnů daná osoba zemře. 

V Německu se věří, že pokud přeběhne kočka vaši cestu z pravé strany na levou 

stranu, značí to neštěstí. Přeběhne-li ovšem černá kočka z levé strany na pravou 

stranu, můžete očekávat, stejně jako v případě s bílou kočkou, štěstí a pozitivní 

novinky. 

Ve Skotsku je příchod černé kočky k vašemu domu znamením prosperity. 

Číňané věří, že pokud přijde černá kočka ke dveřím vašeho domu, čeká vás bída 

a hlad.. 

A co dodat závěrem? 

V dnešní době se černých koček bát nemusíme, za barvu svého kožíšku přece 

nemohou. 

A co znamená, když vám přes cestu přejde černá kočka? Nebojte se, nic se 

neděje... to ona jen prostě právě někam jde.  

Připravila: M. Jelínková, zdroj: Zvyky a tradice 
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OTEVÍRACÍ DOBA - OBCHOD NOVÁ VES 
Pondělí až pátek - od 7:00 do 19:00 

Sobota a neděle - od 8:00 do 19:00 

Možné platby kartou a stravenkami 

 

PROVOZNÍ DOBA - POŠTA NOVÁ VES  

Pondělí + středa  8:00 – 11:00 a 14:00 – 18:00 

Úterý + čtvrtek   8:00 – 11:00 a 14:00 – 16:30 

                     Pátek                            8:00 – 10:30 

 

 

KULTURNÍ VÝBOR OBCE VÁM PŘEJE KRÁSNÉ SVÁTKY A V PŘÍŠTÍM 

ROCE SE TĚŠÍ NA VIDĚNOU NA OBECNÍCH AKCÍCH  



 

KALENDÁŘ AKCÍ 
V OBCI V ROCE 2020/2021 

(akce proběhnou, pokud to umožní aktuální epidemiologická situace a vládní nařízení) 

24. 12. 2020 Rozdávání Betlémského světla v kostele na Vepřku od 14 do 16 hodin 

1. 1. 2021 Novoroční běh od 14 hodin z novoveské návsi 

3. 1. 2021 Výlet Turistického klubu KUDYKAM     

4. 1. 2021 Veřejné projednání ÚP - videokonference od 15 hodin 

11. 1. 2021 Zasedání zastupitelstva obce - od 17 hodin v sále OÚ 

14. 1. 2021 Schůze Spolku seniorů - od 14 hodin v sále OÚ 

7. 2. 2021 Výlet Turistického klubu KUDYKAM     

13. 2. 2021 Novoveský masopust 

28. 2. 2021 Poslední termín pro úhradu poplatků za odpad a za psy 

7. 3. 2021 Výlet Turistického klubu KUDYKAM     

20. 3. 2021 Vítání jara 

 
Mikulášský průvod obcí / foto: J. Nešlehová 




